
Πολυεθνικές αγοράζουν έρευνα από …Θεσσαλονίκη!
n Aλεξάνδρα Γούτα   

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Για κάθε 1 € που 
λαμβάνει ως δημόσια 

επιχορήγηση, το ΕΚΕΤΑ 
εξασφαλίζει περίπου 3 € 

ως έσοδα από εξωτερι-
κές πηγές χρηματοδό-

τησης.

Την τελευταία πενταετία 
το ΕΚΕΤΑ έχει συνάψει 
30 περίπου συμβάσεις, 
συνολικού προϋπολο-
γισμού 20 εκατ. ευρώ, 

με ελληνικές και ξένες, 
κυρίως, επιχειρήσεις, 

όπως οι  BP, Ηonda και 
Aramco 

Από την ίδρυσή του 
έχει συμμετάσχει στην 

υλοποίηση περίπου 200 
ερευνητικών κοινοτικών 
έργων, συνολικού προϋ-

πολογισμού 64 εκ €

Το ερευνητικό προσω-
πικό του ΕΚΕΤΑ κατέχει 

περισσότερα από 35 
διπλώματα ευρεσιτεχνί-
ας, εκ των οποίων τα 30 

διεθνή

Το 2009 αναμένεται η 
ίδρυση του Ινστιτούτου 

Μηχανουργικών Μορφο-
ποιήσεων & Μεθόδων 
Παραγωγής (ΙΜ3ΠΑ).

Ερευνητικά προϊόντα με ελληνική «υπογραφή» 
αγοράζουν τα τελευταία χρόνια ολοένα και περισ-
σότερες πολυεθνικές εταιρίες, όπως οι πετρελαϊ-
κές “BP”, “Total Corporation”, “Aramco”, “Respol 
YPF”, η αυτοκινητοβιομηχανία “Honda” και η αμε-
ρικανική κατασκευάστρια βαρέων οχημάτων “John 
Deere”. Μπορεί να ακούγεται απίστευτο, αλλά εί-
ναι αληθινό.
Ο φορέας που όχι μόνο παράγει, αλλά και εξάγει 
καινοτομία, είναι το Εθνικό Κέντρο Έρευνας και 
Τεχνολογίας (ΕΚΕΤΑ), με έδρα τη Θεσσαλονίκη, 
που υπογράφει συμβόλαια της τάξης των 4 εκατ. 
ευρώ ετησίως, για την πώληση ερευνητικών προ-
ϊόντων των ινστιτούτων του. 
Το ΕΚΕΤΑ που την τελευταία πενταετία έχει συ-
νάψει συμβόλαια  ύψους 20 εκατ. ευρώ, τα οποία 
εκτιμάται ότι θα μπορούσαν να αυξηθούν κατά 50% 
στα επόμενα πέντε χρόνια, βασίζεται κυρίως στα 
«πόδια του» και όχι στην άμεση δημόσια χρημα-
τοδότηση. Κατέχει περισσότερα από 35 διπλώματα 
ευρεσιτεχνίας κι έχει συμμετάσχει σε περισσότερα 
από 200 ερευνητικά έργα της ΕΕ. Σήμερα λειτουρ-
γεί με 40 τακτικούς ερευνητές –αριθμός που επι-
βάλλεται να αυξηθεί σε όλες τις βαθμίδες. 
Φέτος το καλοκαίρι αναμένεται να παραδοθεί το 
νέο κτίριο του Ινστιτούτου Μεταφορών, που λει-
τουργεί υπό τη σκέπη του, ενώ μέσα στο 2009 ανα-
μένεται να δημοπρατηθεί και η ανέγερση του νέου 
κτιρίου του Ινστιτούτου Βιοϊατρικών και Βιομορια-
κών Ερευνών. Ο πρόεδρος του ΕΚΕΤΑ, Κώστας Κυ-
παρισσίδης, μίλησε στο «Τ» για το μικρό Μεγάλο 
Θαύμα, άγνωστο σε πολλούς, που συντελείται στην 
ανατολική πλευρά της Θεσσαλονίκης.

n  -Πολυεθνικές εταιρίες-κολοσσοί, συνάπτουν 
συμβόλαια εκατομμυρίων ευρώ για να αγοράσουν 
τα ερευνητικά προϊόντα του ΕΚΕΤΑ. Συνολικά την 
τελευταία πενταετία, σε τί ύψος ανέρχονται τα συμ-
βόλαια που έχετε υπογράψει και ποιος είναι ο στό-
χος σας για την επόμενη πενταετία;
Κατά την τελευταία πενταετία το ΕΚΕΤΑ έχει συνάψει 
30 περίπου συμβάσεις με ελληνικές και ξένες, κυ-
ρίως, επιχειρήσεις, για την παροχή εξειδικευμένων 
υπηρεσιών, συνολικού προϋπολογισμού 20 εκ €. 
Τα έσοδα από τις παραπάνω συμβάσεις αποτελούν 
το 15% - 20% των συνολικών εσόδων του Κέντρου. 
Οι παραπάνω συνεργασίες αφορούν κυρίως στους 
τομείς των περιβαλλοντικών καυσίμων, ανάπτυξης 
νέων υλικών, βελτιστοποίησης βιομηχανικών διερ-
γασιών, περιβαλλοντικών διεργασιών, εναλλακτικών 
μορφών ενέργειας, τεχνολογιών πληροφορικής, και 
μεταφορών. 
Στόχος μας είναι να ενισχύσουμε περαιτέρω τις συ-
νεργασίες του ΕΚΕΤΑ με επιχειρήσεις στα πλαίσια της 
στρατηγικής του Κέντρου σε θέματα μεταφοράς τεχνο-
λογίας. Πιστεύουμε ότι κατά την επόμενη πενταετία τα 
παραπάνω έσοδα μπορούν να αυξηθούν κατά 50%. 

n -Για να το πούμε απλά, το ΕΚΕΤΑ κατόρθωσε να 
αναστρέψει την τάση που θέλει την Ελλάδα μόνο να 
αγοράζει έρευνα από το εξωτερικό. Πώς τα κατα-
φέρατε, δεδομένου μάλιστα ότι η απευθείας δημό-
σια χρηματοδότηση του Κέντρου είναι αναλογικά 
πολύ μικρή;
Το ΕΚΕΤΑ από την ίδρυση του, βασίστηκε στο ισχυ-
ρό ανθρώπινο δυναμικό του, που αποτελείται από 
διεθνώς καταξιωμένους επιστήμονες και άριστα 

εκπαιδευμένο διοικητικό και τεχνικό προσωπικό. 
Παράλληλα, η μικρή δημόσια χρηματοδότηση που 
ουσιαστικά λαμβάνει το Κέντρο, οδήγησε τους 
ερευνητές του στην ανάπτυξη επιστημονικών και 
τεχνολογικών πρωτοβουλιών, με σκοπό την προ-
σέλκυση ερευνητικών κονδυλίων από την Ευρωπα-
ϊκή Επιτροπή και τη Βιομηχανία. 
Η πολιτική μας για την ανάπτυξη του Κέντρου βασίζε-
ται σε μεγάλο βαθμό σε ιδιωτικο-οικονομικά κριτή-
ρια. Δηλαδή, η βιωσιμότητα του ΕΚΕΤΑ προϋποθέτει 
τη διαρκή ανάπτυξη νέων προϊόντων έντασης γνώσης, 
με σκοπό την οικονομική εκμετάλλευσή τους και, συ-
νεπώς, την αύξηση των εσόδων του Κέντρου.

n -Έχετε στα «σκαριά» τη δημιουργία νέων ινστι-
τούτων;
Το 2007, όπως γνωρίζετε, ιδρύθηκε το Ινστιτούτο 
Βιοϊατρικών & Βιομοριακών Ερευνών (ΙΒΒΕ) στο 
ΕΚΕΤΑ, που είναι το έκτο Ινστιτούτο του Κέντρου. 
Το 2009 αναμένεται η ίδρυση του Ινστιτούτου Μη-
χανουργικών Μορφοποιήσεων & Μεθόδων Παρα-
γωγής (ΙΜ3ΠΑ). Πριν δύο χρόνια ξεκίνησαν κάποι-
ες συζητήσεις με φορείς της περιοχής, με σκοπό 
την ίδρυση ενός ακόμη Ινστιτούτου, του Ινστιτούτου 
Στρατηγικής & Επιχειρηματικής Ανάπτυξης. Οι στό-
χοι του Ινστιτούτου είναι η στρατηγική ανάλυση για 
τη διείσδυση των ελληνικών επιχειρήσεων στις χώ-
ρες της Ν.Α. Ευρώπης και η διαμόρφωση πολιτικών 
σχετικά με την οικονομική και επιχειρηματική ανά-
πτυξη νέων επιχειρήσεων έντασης γνώσης στη Βό-
ρεια Ελλάδα. Παρόλα αυτά, έως σήμερα δεν υπάρχει 
κάποια εξέλιξη προς αυτήν την κατεύθυνση. 

n -Πόσες είναι οι διεθνώς κατοχυρωμένες πατέ-
ντες του ΕΚΕΤΑ τα τελευταία χρόνια; Ξεχωρίζετε 
κάποια από αυτές ως έχουσα μεγάλη εμπορική 
προοπτική;
Το ερευνητικό προσωπικό του ΕΚΕΤΑ κατέχει πε-
ρισσότερα από 35 διπλώματα ευρεσιτεχνίας, από τα 
οποία τα 30 αφορούν σε διεθνώς κατοχυρωμένες 
εφευρέσεις. Πολλά από αυτά έχουν δυνητικά μεγά-
λη εμπορική προοπτική. Ενδεικτικά, θα μπορούσα 
να αναφερθώ στα 9 διεθνή διπλώματα ευρεσιτεχνί-
ας του Δρ. Β. Ζασπάλη, στον τομέα των κεραμικών 
υλικών, τα οποία έλαβε σε συνεργασία με τις εται-
ρείες Philips και  Φίλκεραμ Johnson. 

n -Ποια είναι η συμμετοχή των ινστιτούτων του 
ΕΚΕΤΑ στα κοινοτικά προγράμματα και ποια τα 
απτά αποτελέσματα από την υλοποίησή τους;
Το ΕΚΕΤΑ από την ίδρυση του έχει συμμετάσχει 
στην υλοποίηση περίπου 200 ερευνητικών κοινο-
τικών έργων, συνολικού προϋπολογισμού 64 εκ €, 
από τα οποία τα 160 έργα έχουν υλοποιηθεί ή υλο-
ποιούνται από το 2003 έως σήμερα. Τα έσοδα από 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για το έτος 2008 ανήλθαν 
σε 8 εκ € περίπου, ποσό το οποίο αντιστοιχεί σε 
περίπου 35% των συνολικών εσόδων του Κέντρου. 
Είναι σημαντικό να σημειώσω ότι η εθνική συμμε-
τοχή (συγχρηματοδότηση του Δημοσίου) που λαμ-
βάνει το Κέντρο για την υλοποίηση των κοινοτικών 
ερευνητικών έργων ανέρχεται περίπου στο 50% της 
Ευρωπαϊκής επιχορήγησης.  
Στα πλαίσια των παραπάνω έργων έγιναν σημαντι-
κές ερευνητικές ανακαλύψεις σε όλους τους τομείς 
των δραστηριοτήτων των Ινστιτούτων. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι μεγάλο μέρος των ερευνητικών απο-

τελεσμάτων αξιοποιείται ήδη σήμερα από μεγάλες 
επιχειρήσεις κυρίως του εξωτερικού.

n -Ποιο είναι το πιο κερδοφόρο ινστιτούτο του 
ΕΚΕΤΑ σήμερα και ποια η επόμενη Μεγάλη Πρό-
κληση για το Κέντρο συνολικά;
Το Ινστιτούτο Τεχνικής Χημικών Διεργασιών (ΙΤΧΗΔ) 
είναι το μεγαλύτερο Ινστιτούτο του ΕΚΕΤΑ, και 
απασχολεί περίπου 140 άτομα. Το ΙΤΧΗΔ έχει ένα 
σταθερό κύκλο εργασιών, της τάξης των 6,5 εκ € 
ετησίως. Παρόλα αυτά, το Ινστιτούτο Πληροφορικής 
και Τηλεματικής (ΙΠΤΗΛ) έχει παρουσιάσει σημα-
ντική ανάπτυξη τα τελευταία χρόνια. Συγκεκριμένα, 
ο ετήσιος κύκλος εργασιών του Ινστιτούτου για το 
έτος 2008 ανήλθε στα 7,2 εκ €.
Το ΕΚΕΤΑ αντιμετωπίζει σήμερα τρεις σημαντικές 
προκλήσεις. Η πρώτη πρόκληση αφορά στην πε-
ραιτέρω ανάπτυξη των υφιστάμενων Ινστιτούτων 
του, και κυρίως των Ινστιτούτων Πληροφορικής και 
Τηλεματικής (ΙΠΤΗΛ), Μεταφορών (ΙΜΕΤ) και Αγρο-
βιοτεχνολογίας (ΙΝΑ), μετά τη μετεγκατάσταση τους 
στα νέα σύγχρονα κτίρια τους, συνολικής επιφάνειας 
9.000 τμ. Η δεύτερη πρόκληση αφορά στη λειτουρ-
γία των νέων Ινστιτούτων του Κέντρου, δηλαδή του 
ΙΒΒΕ και του ΙΜ3ΠΑ, και στην ενίσχυση της έρευνας 
στις νέες κατευθύνσεις της βιοϊατρικής μηχανικής 
και των μεθόδων παραγωγής αντίστοιχα. 
Τέλος, πιστεύουμε ότι το ΕΚΕΤΑ μπορεί να αποτε-
λέσει ένα στρατηγικό εταίρο και καταλύτη για την 
ανάπτυξη της ευρύτερης περιοχής στη Βόρεια Ελ-
λάδα. Το ερευνητικό και τεχνολογικό δυναμικό του 
ΕΚΕΤΑ, οι σύγχρονες υποδομές που διαθέτει αλλά 
και η μοναδική τεχνογνωσία του σε θέματα οργά-
νωσης και λειτουργίας, το καθιστούν προνομιακό 
εταίρο για την ανάπτυξη και λειτουργία των νέων 
περιφερειακών ερευνητικών κέντρων της χώρας. 
Παράλληλα, η γεωγραφική θέση της Θεσσαλονίκης 
αποτελεί σημαντικό πλεονέκτημα για το ΕΚΕΤΑ, 
ώστε το Κέντρο να εξελιχθεί σε κόμβο καινοτομί-
ας και επιχειρηματικότητας στην περιοχή της Νο-
τιοανατολικής Ευρώπης. Συνεπώς, είναι σημαντικό 
να ενισχυθούν οι διακρατικές συνεργασίες μεταξύ 
των χωρών της Νοτιοανατολικής Ευρώπης και της 
Παρευξείνιας Ζώνης σε θέματα έρευνας και καινο-
τομίας με σκοπό τη βελτίωση των οικονομικών και 
επιχειρηματικών προοπτικών.

n -Πόσοι ερευνητές εργάζονται στο ΕΚΕΤΑ και 
ποιες είναι οι πραγματικές σας ανάγκες α) σε έμ-
ψυχο δυναμικό και β) σε υποδομές;
Στο ΕΚΕΤΑ αυτή τη στιγμή εργάζονται 150 Ερευνη-
τές, Ειδικοί Λειτουργικοί Επιστήμονες και Τεχνικοί 
Επιστήμονες, ενώ παράλληλα 220 επιστήμονες  
(κυρίως μηχανικοί) εργάζονται ως εξειδικευμένο 
προσωπικό υποστήριξης της έρευνας. Τέλος, 150 
υπάλληλοι απαρτίζουν το διοικητικό, τεχνικό και 
βοηθητικό προσωπικό του Κέντρου. 
Θα πρέπει να σημειωθεί ότι ο αριθμός των τακτι-
κών Ερευνητών του ΕΚΕΤΑ, που δεν ξεπερνά τους 
40, είναι πολύ μικρός συγκριτικά με το μέγεθος του 
Κέντρου και για το λόγο αυτό είναι επιτακτική ανά-
γκη η δημιουργία νέων θέσεων Ερευνητών σε όλες 
τις βαθμίδες. Οι νέοι Ερευνητές θα ενισχύσουν την 
έρευνα που αναπτύσσεται στο Κέντρο και θα προ-
σελκύσουν σημαντική εξωτερική χρηματοδότηση, 
το οποίο θα έχει ως αποτέλεσμα την περαιτέρω δη-
μιουργία νέων θέσεων εργασίας και ανάπτυξη νέας 
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Κώστας Κυπαρισσίδης 
Πρόεδρος ΕΚΕΤΑ 



Ο αριθμός των τακτικών 
Ερευνητών του ΕΚΕΤΑ, 
που δεν ξεπερνά τους 
40, είναι πολύ μικρός 
συγκριτικά με το μέγεθος 
του Κέντρου και για το 
λόγο αυτό είναι επιτακτι-
κή ανάγκη η δημιουργία 
νέων θέσεων Ερευνητών

Το κυριότερο πρόβλη-
μα του ΕΚΕΤΑ είναι η 
χαμηλή τακτική άμεση 
χρηματοδότηση που 
λαμβάνει το Κέντρο από 
τη ΓΓΕΤ 

Η ορθολογική οργά-
νωση της ανώτατης 
εκπαίδευσης, καθώς 
και η ανορθόδοξη ορ-
γάνωση/λειτουργία της 
Τεχνικής / Επαγγελμα-
τικής Εκπαίδευσης στην 
Ελλάδα αποτελούν δύο 
μείζονα προβλήματα 
που δυστυχώς δεν έχουν 
αντιμετωπισθεί με τη 
δέουσα προσοχή 
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τεχνογνωσίας. 
Οι υπάρχουσες κτιριακές υποδομές του ΕΚΕΤΑ 
στην περιοχή της Θέρμης ανέρχονται σε περίπου 
16.000 τμ, ενώ το καλοκαίρι του 2009 αναμένεται 
να παραδοθεί το νέο κτίριο του Ινστιτούτου Με-
ταφορών (ΙΜΕΤ), συνολικής επιφάνειας 2.000 
τμ. Παράλληλα, σχεδιάζεται η επέκταση των κτι-
ριακών εγκαταστάσεων των Ινστιτούτων ΙΤΧΗΔ, 
ΙΜΕΤ, ΙΠΤΗΛ. Το 2009 αναμένεται να δημοπρατη-
θεί η ανέγερση του νέου κτιρίου του Ινστιτούτου 
Βιοϊατρικών και Βιομοριακών Ερευνών συνολι-
κής επιφάνειας 3.500 τμ. 

n -Ποιο είναι σήμερα το κυριότερο πρόβλημα 
του ΕΚΕΤΑ και ποια λύση προτείνετε;
Το κυριότερο πρόβλημα του ΕΚΕΤΑ είναι η χαμη-
λή τακτική άμεση χρηματοδότηση που λαμβάνει 
το Κέντρο από τη ΓΓΕΤ, και η οποία ανέρχεται 
περίπου στο 15% των συνολικών εσόδων του Κέ-
ντρου. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα τη δυσκολία του 
Κέντρου να εξασφαλίσει την πληρωμή των άμε-
σων λειτουργικών δαπανών του και την αδυναμία 
δημιουργίας νέων θέσεων Ερευνητών. 
Σημειώνεται ότι το ΕΚΕΤΑ για κάθε 1 € που λαμ-
βάνει ως δημόσια επιχορήγηση εξασφαλίζει πε-
ρίπου 3 € ως έσοδα από εξωτερικές πηγές χρημα-
τοδότησης. Ως εκ τούτου, η αύξηση του Τακτικού 
Προϋπολογισμού του ΕΚΕΤΑ θα δώσει σημαντική 
ώθηση στην περαιτέρω ανάπτυξη του Κέντρου και 
στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας.

n -Οι μεγάλες ελληνικές εταιρίες προσφεύγουν 
στο ΕΚΕΤΑ για την αγορά ερευνητικών προϊό-
ντων όπως κάνουν οι πολυεθνικές; Αν όχι, γιατί 
πιστεύετε ότι συμβαίνει αυτό; 
Δυστυχώς οι ελληνικές επιχειρήσεις που διαθέ-
τουν οργανωμένα τμήματα έρευνας και ανάπτυ-
ξης είναι λίγες. Το ΕΚΕΤΑ προσφέρει τις υπηρε-
σίες του σε ορισμένες ελληνικές επιχειρήσεις, 
όπως για παράδειγμα τα Ελληνικά Πετρέλαια, η 
MotorOil, κτλ. Όμως, τα έσοδα από έργα παροχής 
υπηρεσιών προς τις ελληνικές επιχειρήσεις δεν 
μπορούν να συγκριθούν με τα αντίστοιχα έσοδα 
από ξένες επιχειρήσεις. Οι λόγοι ποικίλουν. Πρώ-
τον, οι ελληνικές μικρομεσαίες επιχειρήσεις δε 
διαθέτουν μεγάλα κονδύλια για έρευνα και ανά-
πτυξη νέων προϊόντων ή υπηρεσιών. Δεύτερον, η 
νοοτροπία πολλών μικρών ελληνικών επιχειρή-
σεων δεν αφήνει περιθώρια ανάπτυξης συνεργα-
σιών με ερευνητικούς φορείς, θεωρώντας ότι η 
επένδυση στην έρευνα είναι ιδιαίτερα ακριβή και 
με μεγάλο ρίσκο. Τέλος, η έλλειψη συστηματικής 
εθνικής στρατηγικής για την ανάπτυξη και την 
καινοτομία σε τομείς στους οποίους η χώρα δια-
θέτει ένα στρατηγικό πλεονέκτημα, δεν επιτρέπει 
τη δημιουργία της απαραίτητης ‘κουλτούρας’ για 
ανάπτυξη βασισμένη στην έρευνα και τη γνώση.

n -Η Ζώνη Καινοτομίας Θεσσαλονίκης φαίνεται 
ότι καθυστερεί ...επικινδύνως. Τί πιστεύετε ότι 
πρέπει να πράξει η ελληνική κυβέρνηση σε αυτό 
το πεδίο;
Το ΕΚΕΤΑ έχει παρουσιάσει πολλές φορές τις 
προτάσεις του σχετικά με το μοντέλο ανάπτυξης 
της «Ζώνης Καινοτομίας» στη Θεσσαλονίκη. Με-
ταξύ των άλλων, προτείναμε την ανάπτυξη των 
ακόλουθων δράσεων στα πλαίσια λειτουργίας της 

‘Αλεξάνδρειας Ζώνης Καινοτομίας’: Επιστημο-
νικές και Ερευνητικές Δράσεις, Θερμοκοιτίδες, 
Εκπαίδευση
Εκπαιδευτικοί οργανισμοί, Οργανισμοί – Κέντρα 
κατάρτισης διάχυσης της γνώσης, Επιχειρημα-
τική Ζώνη Εταιριών ‘Υψηλής Τεχνολογίας’, Δια-
μετακομιστικό Κέντρο Χερσαίων και Θαλασσίων 
Μεταφορών
Για την υποστήριξη των παραπάνω δραστηριοτή-
των θα χρειαστεί να δημιουργηθούν κατάλληλες 
υποδομές, αφού σήμερα υπάρχει ένα κενό σε 
υποδομές για τη στέγαση εταιριών που παρά-
γουν προϊόντα ή υπηρεσίες χαμηλού όγκου αλλά 
υψηλής προστιθέμενης αξίας. Η ανάπτυξη κατάλ-
ληλων υποδομών θα αποτελέσει κίνηση στρατη-
γικής σημασίας και θα βοηθήσει να αναδειχτεί ο 
ρόλος της Θεσσαλονίκης όχι μόνο στην Κεντρική 
Μακεδονία αλλά και σε ολόκληρη τη Νοτιοανατο-
λική Ευρώπη.
Τα Πάρκα Φιλοξενίας εταιριών «έντασης γνώ-
σης» είναι ένας παγκόσμια επιτυχημένος θεσμός 
που βοηθά μία μικρή συνήθως νεοσυσταθείσα 
επιχείρηση να κάνει τα πρώτα επιχειρηματικά 
της βήματα. Υπάρχει λοιπόν η ανάγκη για τη δημι-
ουργία μίας Επιχειρηματικής Ζώνης για εταιρείες 
«έντασης γνώσης» στην περιοχή της ανατολικής 
Θεσσαλονίκης. Η έκταση θα πρέπει να διαμορ-
φωθεί κατάλληλα ώστε να μπορέσει να φιλοξενή-
σει εταιρίες υψηλής τεχνολογίας, ελληνικών αλλά 
και ξένων συμφερόντων. Οι εταιρίες μπορούν να 
παράγουν καινοτόμα προϊόντα ή υπηρεσίες στους 
τομείς των προηγμένων υλικών, βιοτεχνολογίας, 
υγείας, ενέργειας, περιβάλλοντος, πληροφορι-
κής, υπηρεσιών, κλπ. 

-Η γειτονική Τουρκία εκπλήσσει ως προς τα κί-
νητρα που δίδει για την ανάπτυξη της τεχνολογί-
ας, καθώς από κυριολεκτικά μηδέν τεχνολογικά 
πάρκα προ οκταετίας διαθέτει σήμερα 32, ενώ 
έχει βάλει την έρευνα μέσα στα πανεπιστήμια. Τί 
μπορούμε να διδαχτούμε –και γιατί όχι να «αντι-
γράψουμε»- από το τουρκικό μοντέλο;
Η Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία η Ελλάδα ανή-
κει, διαθέτει όλους τους μηχανισμούς και τεχνο-
γνωσία για ανάπτυξη της έρευνας, της καινοτομί-
ας και της επιχειρηματικότητας. Στις Ευρωπαϊκές 
χώρες υπάρχουν σήμερα πολλά επιτυχημένα 
παραδείγματα (π.χ., τεχνολογικά πάρκα, συνερ-
γατικές πρωτοβουλίες, ζώνες καινοτομίας, κτλ). 
Δυστυχώς, στη χώρα μας προσπαθούμε ακόμη 
μια φορά να ανακαλύψουμε τον τροχό.

n -Στην Ελλάδα, αντίθετα, βιώνουμε ένα πα-
ράδοξο: ενώ τα ΤΕΙ της περιφέρειας δεν έχουν 
αρκετούς σπουδαστές για να λειτουργήσουν και 
το ίδιο συμβαίνει και με ορισμένα ΑΕΙ, εμείς εξα-
κολουθούμε να δίδουμε πόρους για ανάπτυξη 
τέτοιων τμημάτων…
Δυστυχώς αναφέρεστε σε ένα θέμα που άμεσα 
συνδέεται με την εκπαιδευτική και ερευνητική 
πολιτική που έχει ή δεν έχει ακολουθήσει η χώρα 
μας τα τελευταία χρόνια. Η ορθολογική οργάνω-
ση της ανώτατης εκπαίδευσης (π.χ. σε σύγχρονες 
επιστημονικές κατευθύνσεις, η δημιουργία νέων 
Πανεπιστημιακών Τμημάτων, η αξιολόγηση των 
Πανεπιστημίων, η γεωγραφική διασπορά, κλπ.) 
καθώς και η ανορθόδοξη οργάνωση/λειτουργία 

της Τεχνικής / Επαγγελματικής Εκπαίδευσης 
στην Ελλάδα αποτελούν δύο μείζονα προβλήμα-
τα που δυστυχώς δεν έχουν αντιμετωπισθεί με 
τη δέουσα προσοχή και μακρόπνοη αναπτυξιακή 
πολιτική. Το γεγονός ότι οι πόροι που διατίθενται 
στην εκπαίδευση δεν αξιοποιούνται αποτελεσμα-
τικά, δεν αρκεί από μόνο του για να λύσει το πρό-
βλημα. Χρειάζονται περισσότερες συντονισμένες 
δράσεις και αναπτυξιακές πολιτικές.

n -Η κατάσταση της έρευνας στην Ελλάδα δεν 
είναι η καλύτερη δυνατή και, όμως, ομογενείς 
ερευνητές, που διαπρέπουν στο εξωτερικό, εξα-
κολουθούν να επιστρέφουν εδώ για να εργαστούν, 
ακόμη και αν –να το πούμε σε απλά ελληνικά- 
«θάβονται». Γιατί πιστεύετε ότι συμβαίνει αυτό;
Τα τελευταία χρόνια έχει παρατηρηθεί μία ση-
μαντική πρόοδος σε θέματα έρευνας τόσο στα 
Πανεπιστήμια όσο και στα Ερευνητικά Κέντρα 
που λειτουργούν στη χώρα. Όμως, χρειάζονται 
να γίνουν ακόμη περισσότερα ουσιαστικά βήματα 
που να βασίζονται σε μία εθνική στρατηγική για 
την έρευνα, καινοτομία και επιχειρηματικότητα 
στη χώρα μας. Μέρος της εθνικής στρατηγικής 
θα πρέπει να είναι και τα κίνητρα που θα πρέπει 
να δώσει η πολιτεία για τον επαναπατρισμό των ελ-
λήνων ερευνητών της διασποράς. Πιστεύω ότι στα 
πλαίσια του προγράμματος ΕΣΠΑ 2007-2013, οι πα-
ραπάνω πολιτικές θα μπορέσουν να υλοποιηθούν.

-Πώς αντιμετωπίζει το εγχώριο εκπαιδευτικό/
πανεπιστημιακό/οικονομικό σύστημα τους επι-
στήμονες/ακαδημαϊκούς από το εξωτερικό; Τί 
πρέπει να αλλάξει;
Η χώρα μας θα πρέπει να επαναπροσεγγίσει το 
παραπάνω θέμα σε μία νέα ενιαία αναπτυξιακή 
βάση. Ο επανασχεδιασμός της εκπαιδευτικής, 
ερευνητικής και επιχειρηματικής πολιτικής θα 
πρέπει να στοχεύει στην οικονομική ανάπτυξη 
της χώρας με βάση τη σύγχρονη οικονομία της 
γνώσης. Η εκπαίδευση θα πρέπει να βοηθήσει 
τη λειτουργία και ανάπτυξη μιας σύγχρονης και 
παραγωγικής κοινωνίας, η έρευνα να αναπτύξει 
νέα καινοτομικά προϊόντα και οι επιχειρήσεις να 
δημιουργήσουν τις ευκαιρίες για εργασία και οι-
κονομική ανάπτυξη.
Η κοινωνία δεν μπορεί να λειτουργήσει με απο-
κομμένους τους τρεις παραπάνω πυλώνες της.

-Το περιοδικό απευθύνεται σε μηχανικούς. Πώς 
πιστεύετε ότι μπορούν να συνεργαστούν με το 
ΕΚΕΤΑ οι Έλληνες μηχανικοί, αλλά και το ΤΕΕ; 
Ευχαριστώ για την τελευταία σας ερώτηση. Πρώ-
τα απ’ όλα θα ήθελα να προσκαλέσω τους εκ-
προσώπους του ΤΕΕ να επισκεφθούν επίσημα το 
ΕΚΕΤΑ, προκειμένου να έχουμε την ευκαιρία να 
τους ενημερώσουμε για το έργο μας και μαζί να 
συζητήσουμε δράσεις που από κοινού μπορούμε 
να αναλάβουμε σε όλα θέματα που συζητήσαμε 
στη σύντομη αυτή συνέντευξη. 
Όλοι οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να επισκεφθούν 
στη διεύθυνση www.certh.gr την ιστοσελίδα του 
Κέντρου προκειμένου να ενημερωθούν για θέ-
ματα σχετικά με τις δραστηριότητες του Κέντρου, 
καθώς και σε θέματα προκηρύξεων νέων θέσεων 
ή/και διαγωνισμών σχετικά με τις ανάγκες του 
Κέντρου. n


